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„Fata de la fereastră” – pictură 
aflată la Muzeul Prado din Madrid

Picturile artistului sunt realizate în genul 
realismului artistic. Se remarcă prin contururile 

precise ale reliefului uman și folosirea unor nuanțe alese 
pentru culoarea pielii personajelor, precum și prin temele de 
inspirație mitologică. 

Nudurile feminine sunt cele mai suave și mai poetice 
din epoca sa, cucerind inimile colecționarilor europeni și 
americani. 

Este unul dintre pictorii care au expus constant la 
Salonul din Paris, de-a lungul întregii sale vieți artistice.

Adolphe-William Bouguereau - Fată care tricotează-1882
VINGA

Tabloul lunii iulie
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TimișRECAS,
„Doresc să finalizez, până la sfârșitul anului, străzile care 

necesită asfalt, în orașul Recaș!”

Domnule primar, nu 
v-am întrebat în discuțiile 

noastre anterioare despre bugetul acestui an, buget 
pe care, după lucrările pe care le dezvoltați, îmi 
pare unul foarte generos.

Poate vei fi surprinsă să afli că bugetul nostru, 
pentru anul în curs, este mai mic cu 30% decât cel de 
anul trecut.

Chiar sunt surprinsă. Există, bănuiesc, și o 
explicație.

Una ar putea fi legată de noul Cod Fiscal, iar 
cealaltă de creșterile salariale prevăzute de Legea 153 
din 2017, astfel încât, în acest an, investițiile noastre 
au o paletă mai restrânsă decât în anii anteriori.

N-aș fi spus, repet, după câte lucrări desfășurați 
pe aria orașului.

Asta și pentru că suntem, sau am fost, mai 
bine zis, preocupați să compensăm aceste carențe 
financiare cu sume din fonduri guvernamentale și 
europene. Și am făcut acest efort tocmai pentru a 
menține nivelul investițiilor la nivelul anilor trecuți.

Aveți și o ierarhizare a priorităților atunci 
când vorbim de investiții?

Înainte de orice altceva, doresc să finalizez, pâ- 
nă la sfârșitul anului, străzile care necesită acest asfalt, 
în orașul Recaș și, dacă voi putea și în satul Izvin.

În celelalte localități?
Vom continua, desigur, munca de asfaltare și 

în Bazoș, Herneacova, Stanciova, Petrovaselo și 

Domnul primar al orașului Recaș face parte din acei edili care au ușa 
deschisă cetățenilor, pe toată durata prezenței lor în sediul administrativ. Din 
acest motiv, găsesc mereu de cuviință să nu țin cetățenii la ușa domniei sale, 
solicitându-i interviuri maraton. Și domnul inginer Pavel Teodor, privind 
apreciativ intenția mea, mă primește fără a mai sta cu ochii pe ceas.

în zona Ianculeasa, dorind ca până în anul 2020 să 
încheiem aceste lucrări și în localitățile amintite.

Știu că vă preocupă și soarta instituțiilor aflate 
pe perimetrul orașului dumneavoastră.

Din acest motiv, am în vedere o lărgire a parcă-
rii, care există, la Liceul Teoretic din oraș, apoi voi în- 
cerca o amenajare interioară a unui spațiu la Casa de  
Cultură a orașului Recaș, în vederea mutării Muze- 
ului de Istorie. Nu în ultimul rând, îmi doresc amena-
jarea peisagistică a unor străzi precum și plasarea 
unor bănci și forarea unor cișmele în toate cimitirele. 
Și când spun „toate”, am în vedere fiecare sat în parte.

Investiții și iar investiții…
Tot în sfera investițiilor aș consemna și finali-

zarea contractului de achiziție a autospecialelor de 
pompieri și a altor accesorii.

Cum ar fi?
O multifuncțională și câteva pompe, fără a uita 

finalizarea proiectului privind iluminatul public cu 
LED-uri în oraș.

Cu ce fonduri?
Ambele proiecte susținute cu fonduri europene.
Sume mari?
Peste 2.500.000 de euro. Și privind schimbările 

climatice, tot mai agresive, am în vedere și amenajarea 
unui canal magistral de la Simei la Nadăș, pentru evita- 
rea inundațiilor. La acestea toate se vor adăuga și al- 
te lucrări pe care acum unii le vor considera mai pu-țin 
importante, dar care sunt necesare comunității noastre. 

 Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Ne-am interesat, vă informăm
Transformi locuința în magazin 

sau sediu de firmă?

S-a dovedit că slănina întăreşte sistemul imunitar. 
Această calitate se datorează acidului arahidonic, ca- 

re favorizează scăderea colesterolului, îmbunătăţeşte func-
ţiile de protecţie ale organismului şi, de asemenea, este ne-
cesar pentru producerea compuşilor chimici responsabili pen- 
tru răspunsurile imune şi reacţiile inflamatorii. Dacă la toa- 
te acestea adaugăm ceapă, care doar ea conţine 36 de com-
ponenţi din tabelul lui Mendeleev, plus tradiţionala ţuică 
sau pălinca plină de vitamine şi cu puţin alcool cu efect va- 
sodilalator, obţinem un cocktail de mi- 
nerale, vitamine, acizi, baze şi alcool 
care devin, împreună, mai puternice 
decât orice medicament, bineînţeles, 
consumate cu moderaţie.

50 ml țuică sau pălincă cu slănină și ceapă 
întrec orice medicament!

Sfatul medicilor

Schimbarea de către proprietar a 
destinaţiei locuinţei sau spaţiului 

cu altă destinaţie decât aceea de locuinţă 
fără autorizaţiile şi aprobările legale va fi 
sancționată, conform proiectului noii legi 
a asociațiilor de proprietari, cu amenzi de 
până la zece ori mai mari decât în prezent. 
Proprietarii vor avea nevoie de aprobări 
scrise și vor fi nevoiți să încheie cu vecinii 
direct afectați convenții prin care să declare 
activitatea ce se va desfășura în apartament și 
numărul de persoane în funcție de care se vor 
plăti cheltuielile la asociație.
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Îmi doresc să văd copilașii și tinerii comunei pe terenul de 

sport, decât cu ochii în telefon!”

Timiș

Domnule primar, 
vreau să vă întreb dacă 

legislația românească, cea cu care vă confruntați 
dumneavoastră, conducătorii de instituții cu pre-
cădere, nu este prea stufoasă prea întortocheată?

Nu, legile, ordonanțele au în ele doleanțele noas- 
tre, cerințele noastre. Și îți dau un exemplu: „Legea 
achizițiilor”, care chiar a fost necesară. Domnișoară 
Roxana, ni se strică un robinet, un robinet nu este 
scump, dar necesar la locul la care a fost montat. Ei, 
pentru a îl achiziționa, până nu demult, trebuia să in- 
tri pe „SEAP”, să urmezi tot felul de proceduri, timp 
în care stai blocat. Pentru un robinet! Am dat un exem-
plu, pot fi și altele, nenumărate. Ori noua variantă este 
mult mai deschisă rezolvării unor solicitări urgente. 
Domnișoară, este nevoie de elasticitate pentru buna 
funcționare a lucrurilor. Sigur, în litera legii.

Dacă tot vorbim despre legi, vă sunt de ajutor 
noile prevederi legislative privind susținerea 
activităților sportive?

Da, uite un alt exemplu. Există, de acum, 
posibilitatea de a fi mai aproape cu sprijinul nostru de 
tineri, în cazul fotbaliștilor vom putea să îi ajutăm mai 
ușor în cheltuielile lor privind arbitrajul, deplasările, 
medicul necesar a fi prezent la astfel de manifestații 
organizate. Și vreau să îți spun că sunt mulțumit de 
activitatea tinerilor din comuna noastră, în această 
îndrăgită ramură sportivă care este fotbalul. De 
altfel, îmi doresc să văd copilașii și tinerii comunei 

Orice călător, fie cât de sărac, când pleacă la drum, își ia o brumă de 
merinde. Pentru deplasarea mea la Sânmihaiu Român, la întâlnirea cu 

domnul primar, mi-am luat doar reportofonul. Frumoasă ca un orășel, comuna 
de care vă spun, bine gospodărită, are de toate, chiar și o piață generoasă, 
despre care voi vorbi în numărul viitor al jurnalului nostru. Dar până atunci, 
dumneavoastră, cititorii noștri din alte localități, veniți la piața din Sânmihaiu 
Român. Nu veți regreta!

pe terenul de sport, decât cu ochii în telefon. Mai ales 
în perioada frumoasă a vacanței.

Chiar așa, a venit vacanța, dar după o lună și 
jumătate… școala.

Da, trece repede vacanța, ca și în vremea mea. 
Cât privește școala, am alocat fondurile necesare 
unui bun început de an școlar, cu sprijinul Consiliului 
Local, urmând să ne îndreptăm toate eforturile spre 
noua grădiniță pentru a o putea ajuta să-și deschidă 
porțile copiiilor din această toamnă.

Grădiniță aflată în spațiul mirific din parcul 
primăriei.

Da, copiii vor avea parte de o locație liniștită și 
frumoasă.

O grădiniță cu câte grupe?
Va avea trei grupe, cu câte douăzeci până la 

treizeci de copii la fiecare grupă. Copii care se vor 
bucura de niște condiții excepționale și te invit, la 
deschiderea ei, să vezi și să consemnezi că spusele 
mele se confirmă.

Voi veni cu plăcere. Domnule primar, 
cunoscându-vă ca pe un om gospodar, vreau să știu 
dacă ați urmărit îndeaproape lucrările?

Nu sunt specialist, dar ca gospodar, cum 
spuneai, da, le-am urmărit pas cu pas și mă declar 
mulțumit de ele.

Copiii, viitorii cursanți?
Avem destui și mă bucur să spun, căci doar ei 

vor fi beneficiarii.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Rubrica de vacanță
Sensul și originea expresiei 

Expresia Unul din cei mulți, 
sau Unus multorum, cum 

sună ea în latină, o întâlnim la 
Horațiu, „Satirae”, I,8,71. Sensul 
ei fiind acela de om de rând. Cu 
vremea, expresia și-a lărgit sensul, 
putând fi aplicată și pentru a arăta 
că persoana la care ne referim 
reprezintă o categorie numeroasă.

De la medicul nostru veterinar
Obligații și responsabilități pentru deținătorii de animale
Proprietarii și deținătorii de animale au obligația de a respecta 

măsurile pentru a asigura protecția și bunăstarea animalelor și 
de a evita apariția unor boli transmisibile prin colaborarea cu medicii 
veterinari arondați, pentru identificarea și înregistrarea la timp a anima-
lelor, existente în exploatație și pentru reactualizarea bazei de date. Să 
respecte legislația privind circulația animalelor, pe teritoriul local, jude- 
tean și legislația privind sacrificarea animalelor numai în unități de aba- 
torizare autorizate, însoțite de documente sanitare veterinare eliberate 
de medicul veterinar arondat. Pentru a-și valorifica legal producția pri- 
mară sau produsele alimentare să solicite D.S.V.S.A judeteană, docu-
mentul de înregistrare pentru vânzare directă sau cu amănuntul. Să 
comercializeze produsele alimentare numai în unități sau spații autori-
zate sanitar veterinar, cu respectarea regulilor de igienă și temperatură 
în mijloacele de transport și în zonele de depozitare și expunere.   
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„Lucrări prioritare sunt cele pe care le derulăm 
și le vom continua!”

SATCHINEZ Timiș

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

Despăgubiri pentru crescătorii de porci

Domnule primar, 
am înțeles, de la trecuta 

noastră întâlnire, că reușiți, cu mult efort desigur, 
să obțineți și să gospodăriți cu atenție fondurile 
dumneavoastră.

Da, ne bucurăm de obținerea fondurilor, fie 
ele europene, guvernamentale, ori cele pe care le 
obținem din bugetul local. Toate susțin investițiile 
noastre, proiectele noastre.

Prioritare, lucrări prioritare, domnule primar?
Lucrări prioritare sunt cele pe care le derulăm și le 

vom continua pe segmentul drumurilor de acces, acele 
trotuare din beton pe care le vom face în fiecare an. 
       Noua „lege a achizițiilor” vă ușurează activi-
tatea?

Personal nu cred că rezolvă, în mare parte, 
problemele pe care le avem noi, ca și comunități mici. 
        În ce sens?

În sensul că, din cât am citit eu, rămâne să 
mai așteptăm aceea înlesnire, ca să o numesc astfel, 
care să acorde dreptul, puterea de decizie a edililor, 
ca până la suma de 13.000 mii de lei să nu necesite 
abordarea SEAP-ului, a acelui sistem de achiziții 
electronic. Care sistem ne întârzie mult în derularea 
proiectelor și în munca noastră.

Ce mai întârzie, ce mai stopează activitatea 
unui edil?

Acel prag al atribuirii de achiziție directă. Acest 
prag, cred eu, ar trebui ridicat. Domnișoară Roxana, 
vreau să fiu bine înțeles, că nu poți să execuți o lucrare 
până în o sută de mii de euro și de acolo să te duci pe 
licitație. Ar trebui mărit acest prag, pentru că, odată 
mărit, s-ar salva cel puțin un kilometru de drum pe 
an. Ceea ce, să recunoaștem, nu e puțin lucru pentru 
o comunitate rurală.

Florin Olimpiu CHEAUA - Primar al comunei Satchinez

Ori de câte ori mă abat de la drumul județean, îndreptându-mă spre 
Satchinez, o fac convinsă că în acest loc, în această comună cu 

gospodari, pot găsi răspunsul la întrebarea poetului pătimirii noastre: „Unde 
sunteți voi frumoase vremi patriarhale?” Nu departe de această așezare, într-un 
oraș nu tocmai frumos, Timișoara, s-a comercializat viața și toate îndemnurile 
sufletului au apucat pe un drum pe care se întâlnesc tot mai rar cu poezia.

Dar la Satchinez încă se mai pot vedea anotimpurile în ochii oamenilor.
Întâlniți și dumneavoastră, domnule primar, 

aceleași asperități pe drumul ce duce la obținerea 
de fonduri?

Desigur, păi, așa cum spuneam, beneficiarul 
este comunitatea, comunitatea este formată din 
oameni care oameni își doresc, pe drept, pentru 
îmbunătățirea vieții cotidiene, împlinirea unor 
lucruri bune în localitatea respectivă, iar cei care 
susțin într-o anumită măsură proiectele noastre sunt 
instituțiile pe care le cunoaștem, ale căror fonduri 
dorim să le obținem prin proiecte bine întocmite. Ei, 
dacă pe fluxul acesta ar fi mult mai puține instituții 
ale statului care pot interveni în calea noastră, ar fi 
mult mai bine.

Adică?
Adică, necesar și benefic ar fi să existe o 

singură agenție, cu un birou unic, în care noi, care ne 
dorim să facem demersurile pentru accesarea acelor 
fonduri, să nu mai fim nevoiți să stăm, cu anii, până 
ne descurajează așteptarea trecerii atâtor bariere.

Bariere?
Da, așa le numesc eu, „bariere”, pentru că nu 

le pot socoti un suport de ajutor, ci dimpotrivă. Și 
fiecare din aceste instituții au procedurile lor de 
lucru și până ajungi să vezi un aviz semnat pentru 
aprobare, semnat favorabil și nu condiționat, trece 
multă vreme.

Ce înseamnă „condiționat”?
Adică, „mai vino odată”!
Domnule primar, vă doresc să vă puteți păstra 

puterea de a trece peste hățișurile acestor instituții.
Îți mulțumesc, asigurându-mi consătenii, așa 

cum am subliniat și în începutul dialogului nostru, 
că lucrările prioritare pe care le derulăm le vom 
continua.

De la biroul nostru agricol

Dr. Vasile VIȘĂOAN

Printr-o Hotărare adoptată în ședința Guvernului din 5
iulie 2018 a fost reglementată metodologia pentru sta- 

bilirea și plata despăgubirilor ce se cuvin proprietarilor de ani-
male tăiate, ucise sau altfel afectate în vederea lichidării rapide 
a focarelor de boli transmisibile ale animalelor. Decizia a fost 
luată ca urmare a evoluției agresive a pestei porcine africane în ța- 
ra noastră, care poate cauza pagube economice însemnate cres-
cătorilor de porcine, atât persoane fizice, cât și persoane juridice. 

Dreptul dumneavoastră
Durata concediului fără plată

Pentru rezolvarea unor situații 
personale salariații au dreptul la 

concedii fără plată. Durata concediului fără 
plată se stabilește prin contractul colectiv 
de muncă aplicabil sau prin regulamentul 
intern. Pentru salariații bugetari concediul 
fără plată este reglementat de Hotărârea 
Guvernului nr. 250/1992, republicată în 
Monitorul Oficial nr. 93 din 17 mai 1995.
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Joi, 14 iunie 2018, la Liceul 
Tehnologic Săvârșin a 

avut loc festivitatea de încheiere a 
anului școlar 2017-2018. 

După intonarea imnului na-
țional, doamna director, Luminița 
Costea, a felicitat absolvenții cla- 
selor terminale și a înmânat pre- 
mii speciale elevelor care au 
avut rezultate de excepție la 
olimpiadele școlare naționale.

Prezent la festivitatea de 
încheiere a anului școlar, domnul 
primar, Ioan Vodicean, a adresat 
cuvinte de încurajare tinerilor care 
pornesc pe un nou drum în viață.

Au fost nominalizați, cu 
acest prilej, elevii care au parti-
cipat la concursurile școlare, apoi 
profesorii diriginți i-au premiat, 
cu diplome și cărți, pe cei cu 

rezultate foarte bune obținute la 
clasă în acest an școlar.

Un moment încărcat de 
emoție pentru elevii cls. a XII-a a 
fost predarea cheii, cu discursuri, 
din partea elevilor, de mulțumire 
și recunoștință pentru profesori, 
presărate cu nostalgia despărțirii.

La final, doamna director 
le-a mulțumit dascălilor pentru 
profesionalismul și dăruirea de ca-
re au dat dovadă, domnului primar 
și părinților pentru susținere și 
colaborare în activitățile școlare.

Dragi elevi, să aveți 
încredere în puterile voastre și 
să fiți călăuziți în viață de cele 
trei virtuți creștine: CREDINȚA, 
NĂDEJDEA și DRAGOSTEA. 
Găsiți lumina din voi și lăsați-o să 
strălucească în noapte!

Pagină realizată de Ana Maria POPA

Sfârșit de an școlar 
pentru elevii Liceului Tehnologic Săvârșin

Proiect Erasmus câștigat de Liceul Tehnologic Săvârșin!

La sfârșitul anului școlar, cu acordul conducerii primăriei noastre, dedicăm pagina de Săvârșin din 
cadrul „Micului jurnal al primăriilor”  dascălilor și elevilor comunei Săvârșin, adresând felicitări 

dascălilor și vacanță plăcută discipolilor.

Clasa a VIII-a A Clasa a VIII-a B

Liceul Tehnologic Să-
vârșin a câștigat 

proiectul Erasmus „Instruire 
practică prin mobilitate europeană 
- o poartă deschisă către o carieră 
de succes”, în domeniul formării 
profesionale VET.

Proiectul se va desfășura 
pe parcursul a doi ani școlari: 
2018-2019 și 2019-2020. Bene-

ficiarii proiectului vor fi elevii 
claselor a X-a de la profilul 
„Protecția mediului”, respectiv 
„Agricultură” din anii școlari 
menționați anterior.

Proiectul  „Instruire practică 
prin mobilitate europeană - o 
poartă deschisă către o carieră 
de succes” presupune efectuarea 
stagiilor de pregătire practică la 

un înalt nivel calitativ de către 
elevii liceului nostru în companii 
de profil din Portugalia.
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CENEI Timiș

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Instanța a dat termen 29 septembrie, privind desființarea 
Consiliului Local Cenei!”

Domnule primar, 
care e situația în ceea 
ce privește desființarea 
Consiliul Local Cenei?

Am introdus actele 
de dizolvare a Consiliului 
Local Cenei, pe un text 
de lege, care spune că, 
dacă nu se adoptă nicio 

hotărâre, poate avea loc desființarea Consiliului 
Local, de drept. Instanța mi-a cerut tot felul de 
documente doveditoare. Le-am depus. Consilierii 
din opoziție sunt toți la fel, cu liderul lor suprem 
de la București. Așa sunt toți aici. În condițiile de 
la Cenei nu se poate lucra. Instanța a dat termen 29 
septembrie, atunci vom afla decizia.

Ce v-a nemulțumit cel mai mult, în activitatea 
Consiliului Local Cenei?

După cum am mai spus, la orice inițiativă de-a 
mea consilierii din opoziție sunt împotrivă. Am 
înțeles eu până la un punct, fiindcă acesta e rolul 
opoziției, dar ei fac opoziție numai de dragul de a fi 
împotriva mea și a orice fac eu, de parcă aș face în 
interesul meu, nu al cetățenilor comunei Cenei.

Așadar?
Așadar, în asemenea condiții, nu se poate 

realiza nimic pentru localitate, fiindcă ei nu vor să 
se realizeze ceva. Consilierii din opoziție nu vor să 
accepte că eu nu fac proiectele pentru mine, ci pentru 
dezvoltarea comunei Cenei. Pentru ei nimic nu e 
bine ce vine de la mine, fără discuții. Pur și simplu 
opoziția respinge tot ce fac eu, orice proiect propus 
de mine. În asemenea situație este evident că nu se 

poate lucra și nu putem ajunge nicăieri, decât să stăm 
pe loc, iar așa ceva nu se poate. Nu există inițiativă 
care să fie bine venită din partea mea. De aceea am 
apelat la instanță pentru dizolvarea Consiliului Local 
Cenei.

De ce credeți că sunt mereu împotriva 
primarului PNL....?

Eu le-am spus că ei nu au avut niciodată altceva 
în cap decât să scăpe de mine. Nu i-a interesat cu 
nimic proiectele de dezvoltarea localității, propuse 
de mine, ci de fiecare dată au găsit motiv să lupte 
împotriva mea. Ceea ce nu este corect. Ei au polițe de 
plătit. Atât. Asta nu e politică și opoziție constructivă, 
ci distructivă. Ostilitatea aceasta violentă a fost 
din secunda zero, după ce eu am câștigat alegerile. 
Inclusiv campania electorală împotriva mea a fost 
murdară și ei au căutat să mă discrediteze de atunci. 
Nici nu bănuiam eu cât de virulenți și distrugători 
vor fi ei după aceea. Consilierii opoziției nu vor să 
accepte că atitudinea lor afectează grav interesul și 
dezvoltarea comunei Cenei, dar nu le pasă. Pe ei nu 
îi interesează decât atacul asupra mea și respingerea 
a tot ceea ce primarul Ilaș propune - proiecte pentru 
localitate.

Carevasăzică, așteptați decizia instanței?
Da, așteptăm decizia instanței. După ce doamna 

secretară de la primărie, acum pensionară, probabil 
i-au forțat mâna, a scris două hotărâri de respingere. 
Așa ceva nu  am mai văzut. I-am spus că unde a mai 
văzut asta. Probabil nici pe ea nu o mai interesa, dat 
fiind faptul că trebuia să iasă la pensie. Unul din 
partea adversă e flebețea ei, să nu zic mai multe. 
Acum, vedem ce va decide judecătorul.

De la doctorul nostru
Clipitul și tensiunea

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

S-a descoperit că clipitul involuntar are legătură 
cu eliberarea tensiunii - așa cum batem tactul cu 

degetele, atunci când suntem nervoși. Un studiu a arătat că, 
practic, creierul ia o pauză atunci când clipim.

Lumea vrea să râdă! Și e bine că e așa!
Răspuns de ministru

În scopul înjghebării unei mișcări 
muzicale complexe în țara noastră, 

George Enescu (1881 – 1955) a cerut sprijinul 
Ministerului Instrucțiunii Publice, pentru 
înființarea unui cvartet de coarde.

Rezoluția pusă de ministru pe memoriul 
semnat de Enescu suna astfel:

„Se aprobă subvenția solicitată de domnul 
George Enescu, însă – din motive de economii 
bugetare – recomand reducerea cvartetului la 
trei membri”.

Raționamentul ilustrului politician a fost 
foarte simplu: dacă cei trei mușchetari ai lui 
Alexandru Dumas-tatăl au fost patru, de ce 
n-ar putea să fie alcătuit și un cvartet din … 
trei persoane?

Aproximativ 46% dintre angajații din România 
sunt plătiți cu salariul minim pe economie, iar 

cei care câștigă peste 700 de euro reprezintă doar 16% din 
total, se arată într-un studiu privind dinamica pieței muncii 
la nivelul principalelor industrii angajatoare, realizat de 
Patronatul Investitorilor Autohtoni (PIAROM) cu sprijinul 
Inspecției Muncii. Un alt aspect îngrijorător relevat se referă 
la scăderea ponderii specialiștilor, adică a personalului 
cu studii superioare, concomitent cu creșterea ponderii 
muncitorilor necalificați.

De speriat...
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Plec de cu zori din Câmpia Panonică spre Carașul meu drag, pentru a mă 
întâlni, spre ora prânzului, cu edilul comunei Fârliug. A început să-mi 

placă să locuiesc în această câmpie unde hunii, după ce au ocupat-o permanent, 
s-au transformat într-o putere imperială. Parazitară, ce-i drept, dar putere… 
Pentru că imperiul Hun a fost, mai întâi de toate, unul parazitar; succesul său a 
constat în abilitatea de a imita cultura celor cuceriți, de a se folosi de bunurile lor 
și de a consuma hrana produsă de aceștia.

Urc spre sediul primăriei și uit de stepa asiatică și de imperiile ei.
Domnule primar, nu ne-am văzut de la 

„Nedeea” de la Vermeș.
Se vede că ești cărășeancă, „nedee”.
Când colegul meu, Vasile Todi, mi-a spus că 

vreți să ne vedem, chiar mi-a stârnit curiozitatea.
Păi, fratele Vasile, nu-i șeful tău?
Îl prinde, ca o mănușă, ipostaza de coleg. 

Poate și din această pricină a refuzat orice funcție 
care i s-a oferit. Bun, acum, sinceră să fiu, eu știu 
de ce m-ați chemat.

De ce?
Pentru a consemna în paginile „Micului 

jurnal al primăriilor” evenimentul de la Dejești.
Măi, dar de ce nu consemnezi și în jurnalul 

interregional „Banatul”? Sau crezi că noi, fârliugenii, 
nu am avea fason de ținuta lui?

Ce facem acum, mă dojeniți?
Nu, te întreb.
Domnule primar, am să vă răspund după ce 

dumneavoastră îmi veți spune ce se va întâmpla la 
începutul lunii septembrie în satul Dejești?

Roxana, preconizăm, în plină campanie naționa-
lă de cinstire a împlinirii  a Anului Centenar 2018, o 
amplă manifestare în satul Dejești al comunei noastre. 
        E satul consacrat prin târgul său bio 100%.

Exact. Oamenii ce vând produse bio au certificat 
în acest sens, ei nu folosesc azotaţi sau alte prostii. Iar 
eu, așa cum am mai spus, mă bucur să promovez agri- 
cultura bio în zonă, fără îngrăşăminte chimice. Când 
am venit la Fârliug m-am gândit că trebuie să relan-
săm zona. Și acest fapt îl puteam face numai prin 
sprijinirea agricultorilor şi a crescătorilor de animale.

Să revenim la…
Ei, ținând noi seama că unirea tuturor 

provinciilor românești nu s-a realizat într-o singură 
zi, ci a fost realizată pe parcursul întregului an 
1918, am considerat să alegem ca în prima parte a 
lunii septembrie, data exactă o voi comunica în timp 
optim, să pregătim și noi, fârliugenii, o zi de cinstire 
a Anului Centenar.

Îmi puteți destăinui câteva din etapele acestei 
sărbători?

Da, mă bucur că mă întrebi, oaspeții noștri 
vor avea parte și de această dată de cunoscutul târg 
bio, de admirabile momente folclorice, de diverse 
concursuri, de o expoziție de produse tradiționale și 
de o altă expoziție, de această dată de utilaje agricole, 
expoziție onorată de cei mai importanți agricultori ai 
județelor Timiș și Caraș-Severin…

Să nu deconspirăm chiar întreaga zi, oprin- 
du-ne la întrebarea ce oficialități v-ați gândit să 
invitați?

Ei, aici e aici! Pentru noi, fârliugenii, cinstea 
cea mare ar fi prezența Înaltpreasfinției Sale Ioan, 
Mitropolitul Banatului istoric. Vizita Înaltpreasfinției 
Sale ar fi, cum spune prietenul meu Vasile Todi, un 
moment de monografie.

Și din cadrul „Asociației Primarilor din 
Banatul Istoric”, al cărei vicepreședinte sunteți?

Voi invita toți colegii din cele patru județe, 
Timiș, Caraș-Severin, Arad și Hunedoara, precum și 
conducerea asociației. Totodată, atât în calitatea de 
primar, cât și în aceea de vicepreședinte, voi ruga să 
ne onoreze și conducerile județelor amintite, precum 
și directorii instituțiilor județene și nu numai.

Și Vasile Todi?
Păi dacă fratele Vasile are nevoie de invitație, 

atunci am și eu!                                      

„Pentru noi, fârliugenii, cinstea cea mare ar fi prezența 
Înaltpreafinției Sale Ioan, Mitropolitul Banatului istoric!!”

Vorbe ale unui înțelept al neamului românesc – Petre ȚUȚEA
u Acum, mai la bătrâneţe, pot să spun că fără Dumnezeu şi fără nemurire nu există adevăr. 

u Mare noroc că există oameni care sunt idioţi! Funcţia idiotului e pozitivă, pentru că fără 
el n-am înţelege nici geniul, nici normalitatea. Păi cum am cunoaşte noi un om pe care-l 
numim desăvârşit dacă n-ar fi prezenţi ăştia, idioţii? u Am dorit dintotdeauna să fac o teză 
de doctorat cu tema „Aflarea în treabă ca metodă de lucru la români“. u Un tâmpit mai mare 
ca mine nu există. Să faci 13 ani de temniţă pentru un popor de idioţi! De asta numai eu am 
fost în stare. u Când văd un om inteligent, mă simt de parcă aș face o baie! u Cărui bărbat 
nu-i plac femeile? În primul rând le iubești pentru farmecul lor și-n al doilea rând pentru că 
fac oameni.

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug
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LENAUHEIM Timiș

„Doresc să rămân în mijlocul acestui colectiv în care 
am fost primită cu multă colegialitate!”

Bianca, de la o vârstă 
destul de fragedă, ți-ai găsit 
un loc de muncă în cadrul 

administrației-teritoriale Lenauheim. De cât timp te 
afli în acest colectiv?

În curând se vor împlini doi ani.
La ce departament?
La cel de achiziții publice.
Ce presupune, ce responsabilități incumbă o 

funcție ca aceea pe care o deții în cadrul primăriei?
La modul succint, întocmirea referatelor de 

necesitate, a clauzelor contractuale și, la început fiind, 
colaborez cu colega mea la întocmirea proiectelor 
și, cu fiecare zi care trece, mai învăț, alături de o 
persoană deosebită cum este colega mea Ileana 
Radomir. Cu atât mai mult cu cât domnul primar 
ne sprijină și ne încurajează mereu în activitatea 
noastră. Și dacă tot acord acest interviu, doresc să 
mulțumesc domnului primar că m-a primit în rândul 
acestui colectiv frumos.

Ai urmat cursurile școlii…
Primele clase le-am urmat la școala din comuna 

noastră, la Grabaț, apoi liceul la Jimbolia și acum 
sunt studentă.

Studentă?
Da, sunt studentă în cadrul „Facultății de 

Economie și Adminstrația Afacerilor”, din cadrul 
Universității de Vest.

Cum îți amintești comuna copilăriei tale?
Frumoasă, așa cum este și astăzi, cu oameni buni 

și gospodari. Între timp, de la venirea la conducerea 

Mă bucur, ori de câte ori domnii primari mă îndeamnă să acord spațiu, 
în pagina destinată comunei lor în „Micul jurnal al primăriilor”, și 

altor funcționari din aparatul adminstrativ. Urmând sfatul domnului primar Ilie 
Suciu, mi-am îndreptat atenția, în acest număr al jurnalului nostru, către o foarte 
tânără angajată a departamentului de achiziții din primăria comunei Lenauhaim. 
O domnișoară de numai 21 de ani! Numele ei? Elena Bianca Sicoe.

primăriei noastre a domnului primar Ilie Suciu, 
s-au făcut pași mari în drumul spre modernizarea 
comunei. S-au renovat principalele instituții, cum ar 
fi școlile, căminele culturale și precum vezi și sediul 
primăriei. Și dacă am amintit de școlile comunei, 
trebuie să spun că avem cadre didactice care acordă 
o atenție serioasă procesului de educație.

La sfârșitul facultății, vei pleca de la actualul 
loc de muncă?

Nu, nu doresc să plec. Doresc să rămân în 
mijlocul acestui colectiv în care am fost primită cu 
multă colegialitate.

Proiecte în curs aveți la această oră?
Da, avem foarte multe proiecte și europene și 

pe PNDR, pe PNDL.
Ce presupun aceste proiecte?
Modernizare străzi, realizare sisteme de 

canalizare, stații de epurare în toate cele trei localități, 
reabilitare grădinițe în Lenauheim și Grabaț.

Pe PNDL?
Da, apoi mai avem un proiect de înființare a 

unei grădinițe cu program prelungit la Bulgăruș, pe 
PNDR, un altul pentru modernizarea dispensarului 
pe PNDL,  încă un proiect pentru modernizarea 
Căminului Cultural din Lenauhaim, pe PNDR, 
proiect care se află deja în execuție, apoi cel pentru 
modernizarea Căminului Cultural din Grabaț și al 
Căminului Cultural din Bulgăruș și, nu în ultimul 
rând, un proiect de achiziții de utilaje, pe GAL și, 
să nu uit, proiectul tranfrontalier cu sârbii, pentru 
iluminat, pentru sisteme de iluminat inteligent.                                         

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
De anul viitor... tichete culturale

Salariații din România vor putea primi, 
pe lângă tichete de masă, tichete cadou, 

tichete de creșă și vouchere de vacanță, un 
nou tip de bilete de valoare, și anume tichete 
culturale. Prevederile legii care reglementează 
toate aceste tichete se vor aplica începând cu 
luna ianuarie 2019. Toate bilete de valoare 
existente, indiferent că sunt tichete de masă, 
tichete cadou, tichete de creșă sau vouchere 
de vacanță, vor fi reglementate de același act 
normativ, și anume de Legea nr. 
165/2018. Suplimentar, la lista 
de bilete de valoare menționată 
anterior se vor adăuga și 
tichetele culturale.

Bianca SICOE

Rubrica școlii

Procedura de învoire a elevilor
Învoirea de la ore a elevilor este un subiect 

controversat. Atât profesorii, cât și părinții au o 
mare responsabilitate atunci când vine vorba despre minori 
și de multe ori nu este clar care este procedura de învoire 
a elevilor. Procedura de învoire a elevilor este stabilită de 
fiecare unitate școlară. În principiu, respectă următorii pași: 
1. Elevul informează profesorul diriginte sau profesorul 
de serviciu asupra motivului învoirii ori trimiterii 2. Pro-
fesorul diriginte sau profesorul de serviciu informează 
tutorele ori părintele. Părintele va comunica persoana 
care va însoți copilul la părăsirea incintei școlii pe durata 
programului școlar. 3. Profesorul diriginte sau profesorul 
de serviciu completează biletul de învoire ori trimitere 
4. Elevul solicită avizul medical de la medic sau asistent 
medical, dacă este cazul. 5. Elevul va prezenta biletul de 
învoire directorului ori directorului adjunct pentru avizare.
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VINGA
„ În următorii ani vor „intra” în Vinga 

șase milioane de euro!”
Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Înainte de a porni spre Vinga, mi-am scos din ascunzișurile memoriei 
câteva date: Vinga numără azi peste 6.000 de locuitori, fiind atestată 

documentar din anul 1212. Primarul de azi, domnul Ioan Negrei, este un om 
extrem de pretențios față de sine, motiv pentru care el și-a poziționat demnitatea 
de edil al comunei, mereu pe drumul idealului și nu al intereselor meschine. 
Apoi, nu putea lipsi din agenda memoriei mele vestita ciocolată de Vinga, opera 
familiei cofetarului Draskovits, cel căruia comuniștii i-au luat totul, dar nu și 
secretul rețetei, rămas necunosut. Teodor Draskovits murind în 1955, fără a lăsa 
cuiva vreo informaţie despre modul de producere a ciocolatei sale, care a fost 
gustată din Japonia până în Statele Unite ale Americii. Într-o zi, voi vorbi, pentru 

dumneavoastră, cu domnul primar, și despre această minune dulce a Banatului de odinioară.

Arad

Domnule primar, pentru că ne aflăm la cea 
dintâi întâlnire a noastră, este firesc să vă rog să 
începem cu o apreciere sumară a acestui an, ajuns, 
iată, la jumătatea sa.

Anul acesta a început destul de bine și, când 
spun asta, mă gândesc la semnarea unor proiecte 
importante cu AFIR Timișoara, proiecte axate pe 
fonduri europene și cu Ministerul Dezvoltării pe 
ceea ce numim Programul Național.

Căte proiecte aveți semnate?
Avem, la ora la care stăm de vorbă, patru 

proiecte semnate pe canalizare și asfaltare, urmând 
ca în următorii ani să „intre” în comuna Vinga 
șase milioane de euro, mai avem trei contracte de 
finanțare cu Ministerul Dezvoltării, am început să 
reparăm școlile, mai bine spus este vorba de reparații 
capitale, urmate de modernizarea interioarelor, 
dotarea cu mobilier nou…

Investiții mari, domnule primar!
Da, investiții destul de mari. Începând din acest 

an și dorind să continuăm în anii viitori, până în anul 
2020, vom închide aceste proiecte.

Reașezați într-o lumină nouă chiar și clădirea 
primăriei.

Da, sediul primăriei comunei Vinga datează 
din 1913, clădire destinată din zidirea ei ca sediu 
administrativ al comunei, al orașului Vinga, pe 

vremea aceea Vinga avea statut de oraș. Ei, privind 
lucrurile din prisma istorică – și nu numai – ne-am 
gândit să renovăm și această clădire, pe care eu, 
poate subiectiv, o consider una din cele mai frumoase 
sedii administrative, motiv pentru care mi-am dorit 
să scoatem în evidență, pe lângă Biserica Catolică 
aflată în imediata noastră vecinătate - biserică 
socotită „Monument istoric” clasa b - și frumusețea 
arhitecturală a primăriei noastre.

Am simțit o undă de regret, în glasul 
dumneavoastră, atunci când ați rostit „Biserica 
Catolică”…

Aveți dreptate, regret că nu am reușit, atunci 
când împreună cu domnul director de la AFIR, am în- 
cercat să stabilim o colaborare constructivă cu condu-
cerea Bisericii Catolice. O colaborare prin care am 
dorit să depunem un proiect comun pentru renovarea 
bisericii cu sprijinul unor fonduri europene eligibile 
sută la sută! Și vorbesc de cinci sute de mii de euro!

Păcat.
Ce să facem? Negăsind deschidere la nivelul 

decizional al Episcopiei nu am reușit să accesăm 
aceste fonduri.

Și speranțe de reușită mai sunt?
A trecut vremea, acum proiectul este eligibil în 

proporție de 80%, iar biserica nu poate contribui cu 
diferența necesară.

Fântâna înțelepciunii
Dai voință, iei putere - Arsenie PAPACIOC

Folosirea îndelungată a armamentului din dotare, 
pentru neutralizarea sau distrugerea inamicului: 

rugăciunea, smerenia, răbdarea, postul, educaţia dragostei 
pentru cei din jur. Iată, v-am spus care este planul de foc 
duhovnicesc şi vă pun şi eu o întrebare: Cât de mult aţi pus 
harul în mişcare pentru mântuirea voastră? Dacă eşti în 
mişcare, Dumnezeu te ajută. Pentru că nu a 
zice, ci a mişca înseamnă a ajunge! Deci nu 
doar să zici că vrei să faci cutare lucru, ci să 
mişti să-l faci şi atunci te ajută harul: când ai 
început să păşeşti! Te-ai oprit, s-a oprit şi harul. 
Dai voinţă, iei putere! Dar dacă dai voinţă 
la fiecare pas, viaţa ta e o curgere continuă, 
pentru că e o curgere continuă de har.

Rubrica elevilor
 Sensul și originea expresiei

Dragi elevi ai comunei 
Vinga, pentru foarte 

mulți, expresia: Orice ostaș 
francez poartă în cartușiera 
sa bastonul de mareșal, „Tout 
soldat français porte dans sa 
giberne le baton de marèchal”, 
este atribuită lui Napoleon I, dar, de fapt, 
aceste cuvinte au fost rostite mai întâi de către 
Ludovic al XVIII-lea în discursul ținut după o 
manevră desfășurată la Saint-Cloud, elevilor 
școlii militare de la Saint-Cyr. În sens larg: în 
fața fiecăruia se deschid perspective nebănuite.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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SECUSIGIU
Lasă, lasă, lasă, lasă, că ne-ntoarcem noi acasă...

Arad

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Cunoscutele versuri ale maestrului Șerban 
Foarță, ce au marcat coloana sonoră a 

filmului „Nemuritorii”, m-au însoțit, de la plecarea 
din Timișoara și până la revenirea în urbea de 
pe Bega, în acest mijloc de iunie, când, urmând 
unei datini, de ceva vreme înrădăcinată în locul 
binecuvântat de Dumnezeu, numit Secusigiu, fiii 
acestei istorice așezări, la îndemnul primarului 
comunei domnul Ilie Cheșa, s-au întors la izvoare. 
S-au întors și au avut parte de o primire frumoasă, 
bine pregătită. 

Un eveniment ajuns la ediția a X-a, pe care 
istoria acestei localități îl va consemna așa cum l-au 
intitulat organizatorii săi: „Întâlnirea fiilor satului”.

A fost o întâlnire onorată atât de personalități 
ale locului, cât și de oaspeți. Din partea autorităților 
au fost prezenți: domnul Iustin Cionca, președintele 
Consiliului Județean Arad, domnul Doru Sinaci, 
directorul Bibliotecii Județene Arad, domnul Ioan 
Cuzman, fiu al satului, domnul dr. Doru-Ovidiu 

Gîrbaci, fiu al satului asemenea Preaonoratului 
Părinte Ioan Brânzei, precum și președintele Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric domnul Vasile Todi.

În cuvântul său, rostit pe scena „Casei 
Naționale”, domnul primar a mulțumit tuturor 
pentru prezență, răsplătind cu „Diplome și Plachete 
de Merit” efortul pompierilor voluntari ai comunei 
și acordând titlul de „Cetățean de Onoare” domnului 
doctor Doru-Ovidiu Gîrbaci, fiu al satului, medic în 
Timișoara.

La rândul său, Părintele paroh a urat cele 

de cuviință fiilor satului veniți din toate părțile, 
precum și celor care s-au aflat, în mare număr, la 
Slujba Utreniei și a Sfintei Liturghii săvârșite de un 
sobor de preoți sub protia Preascuviosului Părinte 
Iustin Popovici, consilier cultural al Arhiepiscopiei 
Aradului. Alături de Preacuvioșia sa au slujit 
părintele paroh Horia Ștefan, Părintele Ioan Brânzei 
și Părintele Valer Jirj, ca fii ai satului.

La finalul Sfintei Liturghii, soborul de preoți 

au sfințit drapelul ce a aparținut delegației din 
Secusigiu, participante la Marea Unire din 1 
decembrie 1918, de la Alba Iulia. Despre această 
delegație a vorbit celor prezenți domnul Doru 
Sinaci, Directorul Bibliotecii Județene Arad.

Sărbătoarea a continuat pe parcursul întregii 
zile cu spectacolul pregătit pentru acest eveniment.
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VOITEG Timiș

Pagină realizată de Camelia FOGAȘ

Membrii Ansamblului Folcloric „Voitegeana”

Carmen CAZAN 

„Muzeul este arsenalul cel mai puternic cu care un popor îşi apără 
originea, identitatea şi tot ceea ce a moştenit de la străbuni!”                                                              

Parafrazând, aș spune că viața este un edificiu 
format din fapte bune și fapte proaste, din 

fapte minunate și fapte oribile, dar ceea ce contează 
sunt faptele bune, cele alese, ele însemnând arcurile 
de beton care stau deasupra vieții și care 
dau valoare acesteia. Dacă vă îndoiți de 
crezul meu, poftiți de vizitați „Muzeul 
de Etnografie din Voiteg”, operă a 
frumoasei familii Cazan, Carmen și 
Emil Cazan, doi oameni care, prin 
această faptă a lor, eternizează tradiția 
comunei Voiteg. Veniți să vizitați acest 
muzeu, și veți înțelege mai ușor că 
trecutul, prezentul și viitorul, pot exista 
simultan. Și armonios. Din păcate, doar 
la muzeu… La muzeul familiei Cazan.

După plecare, o bună vreme, vă  
va însoți, bucurându-vă, mărturisirea doamnei 
Carmen Cazan: „«Stau câteodată și-mi aduc aminte 
ce vremi și ce oameni mai erau prin părțile noastre... 
un sat întemeiat în toată puterea cuvântului: cu 
gospodari tot unul și unul, cu flăcăi voinici și fete 
mândre, care știau a învârti hora dar și suveica... cu 
biserica frumoasă și dascăli ce făceau mare cinste 
satului lor.»

Aceasta este comuna Voiteg, comuna bunicilor 
mei Moise și Domnica Jebelean, așa cum mi-o 
amintesc eu, la fel ca și Humuleștii din «Amintirile» 
lui Creangă. Deși în zilele noastre cu ce a fost 

mai demult, totuși o dulce nostalgie 
ne îndreaptă gândurile spre acele 
timpuri pe care uneori încercăm să le 
reconstituim măcar în memorie.

Am citit mult, am vorbit cu mulți 
bătrâni, m-am informat, totul pentru a 
da viață acestor gânduri nostalgice.

Treptat, am pus lucrurile adunate 
de peste tot, într-o ordine firească. 
Sunt multe și cred că fiecare are o 
poveste. Un «cilim» primit ca zestre, 
unelte meșteșugărești folosite de țărani 
harnici și pricepuți, costume populare 

de o rară frumusețe făcute de mâinile de aur ale 
țărăncilor, obiecte de mobilier, poze vechi ca să nu-i 
uităm pe cei ce nu mai sunt. Încerc și poate voi reuși 
să reconstitui un crâmpei din viața la țară, așa cum 
a fost cu zeci de ani în urmă. «Amintiri din casa 
bunicilor» acesta cred că este titlul potrivit pentru 
viitoarea expoziție.” Da, Voitegul ar fi mai sărac în 
cultură și tradiții fără această minunată familie.

În această vară, nu prea fierbinte, Agenda 
culturală a Voitegul a consemnat un 

eveniment major: „Balul portului popular”, 
ajuns la ediția a VI-a, în comuna Voiteg. 
Eveniment la care au participat sute de copii și 
numeroși oaspeți. La încheierea manifestării, 
doamna Carmen Cazan, cea care alături de 
soțul său a ctitorit, în comuna noastră, un 
splendid Muzeu Etnografic, a opinat:

„Trebuie să-i iubim pe acești tineri! Da, 
trebuie să-i iubim necondiționat pe acești tineri 
care pentru o seară au renunțat la blugi și au 
îmbrăcat splendidele costume polpulare, poate 
chiar ale bunicilor sau străbunicilor și au dansat 
și au cântat până când nouă, celor prezenți, ne-
au dat lacrimile de emoție, dar și de dragul lor.

Felicitări organizatorilor, felicitări celei 
care a fost sufletul acestei manifestări, doamnei 
profesor Camelia Fogaș.”

Îi mulțumesc doamnei Carmen Cazan, 
pentru cuvintele de apreciere, mulțumesc 
administrației locale, domnului primar al 
comunei Voiteg,  precum și minunaților noștri 
copii.

Din albumul cu poze al comunei Voiteg

Trebuie să-i iubim 
pe acești tineri!

Poezia de ținut minte
 Făptura mamei

Grigore VIERU

Ușoară, maică, ușoară,  
C-ai putea să mergi călcând 
Pe semințele ce zboară 
Între ceruri și pământ.

În priviri c-un fel de teamă,  
Fericită totuși ești 
Iarba știe cum te cheamă,  
Steaua știe ce gândești.
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„Important nu e să atingi pragul centenar, ci cum 
parcurgi drumul până la el!”
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Ce e, de ce vă uitați așa la mine?
Nu la tine privesc, mă uit în ochii tăi și văd că 

m-a pălit filoxera calviției. Îmbătrânesc, Roxana.
Sunt tineri de douăzeci de ani care își pierd 

această podoabă.
Da, dar lor le rămâne puterea.
Ce este puterea?
Unei fete dragi mie, Antoaneta, fiica prietenei 

mele, Irina Paris, de la Radio București, secția 
aromână, tatăl ei îi spunea odată: Antoaneta, să 
nu uiți că bunul cel mai de preţ e puterea, 
puterea de a gândi neobosit şi de a încerca 
să înţelegi - chiar şi în cea mai deplină 
singurătate - lumea în care trăieşti. Nu vei 
reuşi, n-a făcut-o nimeni până acum, dar vei 
încerca, ceea ce e totul şi încă ceva.

Iubiți câmpia, Câmpia Panonică…
Da, este un loc cu orizonturi largi. 

Pusta ungară, darul lui Dumnezeu făcut 
hunilor.

Cei care și între barbari se aflau pe 
ultimul loc.

Poate, dar ce ne-am fi făcut fără ei? „Oamenii 
aceștia, într-un sens, aduceau cu ei o soluție” spunea 
Kavafis. Roxana, este mai greu cu ticăloșii decât cu 
barbarii. Cu ticăloșia onctuoasă.

Unde bateți?
La ușa iertării. Mă simt vinovat că, de-a lungul 

acestor ani, m-am înscris, voluntar, să votez tot 
felul de ticăloși. Într-un fel, am devenit complicele 
lor. Recent, am văzut niște fantome ieșind dintre 
faldurile uitării. Printre ele, cea a lui Blaga. Mi-am 
scuipat în sân, speriat: „Ptiu, drace ai înviat!” Ăsta 
și mulți alții din gașca matrozului ar trebui alungați 
prin scuipare, dar chestionați înainte, cu vorbele 
babelor când descântă: „Scoate, drace, ce-ai furat 
/ Că te-oi bate spânzurat / Cu fiarele plugului / Pe 
părțile dosului”.

Îi va ierta poporul.
Poporul poate, națiunea, nu!
V-ați întors azi de la o întrunire închinată 

„Centenarului”…
Da, iar acolo am reiterat ceea ce spun de ceva 

vreme și anume că important nu e să atingi pragul 
centenar, ci cum parcurgi drumul până la el. Ori, din 
acest punct de vedere, noi, românii, chiar nu avem 
cu ce ne mândri. În această sută de ani, am împușcat 
doi conducători, am asasinat prim-miniștrii în 
funcție și am ucis aproape toată floarea intelectuală 

a neamului. Apoi, în vremea aceasta, ne-am scos 
la mezat avuțiile pământului, împingând spre exod 
valorile, ajungându-ne ziua, în care ne comportăm 
în fața lumii civilizate precum niște chivuțe, care, 
certându-se în mijlocul uliței, își dau poalele peste 
cap, arătându-și părțile rușinoase. Roxana, mai 
important decât să sărbătorim „Centenarul”, mi se 
pare nevoia unui răspuns sincer la întrebarea pusă de 
copiii noștri: „Ce ați făcut cu corifeii centenarului? 
Cum le-ați răsplătit truda?” „I-am omorât!”

Nu noi…
Roxana, te contrazice poetul: „Nu mai 

acuzaţi străinii că ne taie domnitorii, / Că 
intimidează Ţara cu guverne provizorii / 
Eu atât aş vrea să aflu, arătându-ne obrazul: 
/ Totuşi unde au fost românii, când a fost 
tăiat Viteazul?” Marii făptuitori de țară? 
Mulți dintre ei, uciși în temniți: Ioan Suciu 
la Sighet, Iuliu Maniu, tot acolo, Episcopul 
greco-catolic Iuliu Hossu, închis alături de 
alți 50 de preoți și episcopi greco-catolici, în 

penitenciarul din Sighet, Silviu Dragomir, istoricul 
Ioan Lupaș, întemnițat la Sighet, Ion Nistor, dascălul 
bucovinean de la universitatea din Viena, asemenea, 
Ilie Lazăr, dascălul care a reprezentat Maramureșul 
la Marea Adunare de la Alba Iulia, însoțind apoi 
delegația ardelenilor la predarea actului Unirii, a 
primit 12 ani de temniță grea, închis la Periprava, 
marele Sever Bocu încarcerat și ucis la Sighet, și 
atâția alții… Oameni care au purtat înăuntrul lor o 
țară întreagă. Acesta a fost gestul de gratitudine, nu 
al țării, ci al mai marilor ei, față de dânșii.

Ne vom întrema?
Greu, amintirile au nevoie de depărtare, iar în 

acest caz, oricât ne-am îndepărta, ele vin spre noi 
prin sângele strămoșilor.

Ce ne lipsește?
Multe, dar cu precădere, conștiința valorilor. 

Noi nu avem conștiința valorii contemporanilor, 
sau, dacă o avem, ea este estompată de dorința de 
a-i distruge.

Ați căzut pe gânduri. La ce vă gândiți?
Mă întreb, retoric, dacă, după o sută de ani de 

istorie comună, vom găsi o clipă pentru adevăr, un 
minut pentru remușcări și o zi pentru căință?

Domnul meu, te poftesc...
Refuz!

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN
(Dudeștii Noi – 15 iulie 2018)

Continui munca la cartea mea de interviu, cu un om de la care, cu cât mă aștern mai mult pe 
drumul dialogului, cu atât înțeleg mai bine, că ceea ce  este peren - ce-și conservă valoarea 

inițială  și și-o sporește neîncetat prin trecerea timpului  - este cultura, frumosul, construcția spiritului. 
Într-o seară răcoroasă de vară, în părculețul casei sale din câmpia Banatului, cu mici popasuri, necesare 
pentru audiția unei mierle, înregistrez:


